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Speciality 

 History of immigration, intercultural relations and racism in the Mediterranean area. 

 Colonial history and European decolonizations. 

 History of sport, and particularly football, throughout its identity and ethnic dimensions. 

 History of Nice, Monaco and Alpes-Maritimes. 

 Media, public opinion, and political cultural history. 

 French-Canada comparison in relation to migration. 

Additional activities 

 Research associate at UMR TELEMME (Time, Space, Languages, Southern Europe, and 

Mediterranean Sea) within the MMSH (Mediterranean Home of Human Sciences) in Aix-En-

Provence. 

 Research associate at ERMES (Research Team on Mutations in Europe and its Companies) in the 

University of Nice Sophia Antipolis. 

 Member of the orientation committee at the National Museum of History of Immigration. 

 Member of the scientific council of the National Sports Museum. 

 Member of the scientific council for the ‘Migrations société et Migrance’ journal.  

 Director (with Stephane Mourlane) of the collection ‘Mémoires culture’ (éditions Autrement). 

 Member of the APHG (Association of Professors of History and Geography). 

 Member of the AHCESR (Association of Contemporary Historians of Higher Education and 

Research). 

 Member of the Society for the History of Media (SPHM). 

 Member of the association ‘Alpes Ligures’.  

 Host of the website wearefootball.org. 

http://www.wearefootball.org/


 Host of the RHMIT (Network for History and Memory of Migrations and Territories) in PACA 

rhmit-paca.fr. 

Publications (Books) 

 Les combats de la France de Nice et du Sud-Est (1925-1930), Nice, Serre, 1994. 

 L’immigration et l’opinion en France sous la Vème République, Paris, Seuil, 2000. 

 Beausoleil en images, Tours, Sutton, 2000. 

 La Semeuse, histoire d’un patronage niçois (1904-2004 (with Stéphane Mourlane) Nice, Serre, 

2004. 

 Le football dans nos sociétés, (supervised by and with Stéphane Mourlane), Paris, Autrement, 

2006. 

 Une histoire politique des Coupes du monde, (with Paul Dietschy and Stéphane Mourlane), Paris, 

Vuibert, 2006. 

 Le métissage par le foot, l’intégration mais jusqu’où, Paris, Autrement, 2008. 

 Générations, un siècle d’histoire culturelle des Maghrébins en France (supervised by and with 

Driss El Yazami and Naïma Yahi), Paris, Gallimard, 2009 (exhibition catalogue). 

 Nice cosmopolite, (with Ralph Schor and Stéphane Mourlane), Paris, Autrement, 2010. 

 Allez la France, football et immigration, histoires croisées (supervised and with Claude Boli and 

Fabrice Grognet), Paris, Gallimard, 2010 (exhibition catalogue). 

Reports 

 Project leader at the Institute of Human Sciences (MSH) in the University of Nice Sophia Antipolis 

/ Credits on ‘Histoire et mémoire de l’immigration en PACA’ ; report submitted to ACSE (national 

agency) as part of a national program in june 2008. 

 Project leader at the Institute of Human Sciences (MSH) in the University of Nice Sophia Antipolis 

on ‘Lutter contre les préjugés : le cas du bassin d’emploi de Reims’, report submitted to UNSA 

organization in December 2008 as part of European programs EQUAL. 

Recent journal issues coordination 

 "Migrations, quand les préjugés s’en mêlent", (with Bruno Quemada), Migrations Société, vol 19, 

n°109, 2007. 

 "Pratiques sportives et relations interculturelles : quelques éclairages historiques", Migrations 

Société, vol. 19, n°110, 2007. 

 "Les footballeurs maghrébins de France au XXe siècle : itinéraires professionnels, identités 

complexes" (with Sarah Clément), Migrance, n°29, 2ème trimestre 2008. 

 "Histoire de l’immigration au Québec, nouvelles approches, nouveaux enjeux",Migrance, (with 

Delphine Folliet and Tatiana Sagatni), n°34, 2nd semestre 2009. 

 "L’appel du pied, foot et immigration" (with Claude Boli), Hommes et Migrations, n°1285, mai-

juin 2010. 

 

 

 

 

http://www.rhmit-paca.fr/


Recent Publications 

 "La délinquance immigrée : tranche d’histoire d’un préjugé à la peau dure" in Migrations Société, 

vol. 19, 109, 2007. 

 "Milieux politiques, immigration et Coupe du monde 1998 de football : la parenthèse enchantée" 

in Migrations Société, vol. 19, n°110, 2007. 

 "L’immigration dans les médias français des années 70. Le temps de la découverte" in Questions de 

communication, vol. 4, 2007. 

"Le sport comme révélateur des ambiguïtés du processus d’intégration des populations immigrées. 

Le cas du match de football France-Algérie,  in Sociétés contemporaines, n°69, 01/2008. 

 "La diversité culturelle au Québec, enjeux identitaires d’une histoire complexe au XXème siècle" 

in Migrance, n°34, second semester 2009. 

 "La crise de Saint-Léonard ou l’identité québécoise en question", in Migrance, n°34, second 

semester 2009. 

 "Le Mondial 2010 : la fin de la génération "Black-Blanc-Beur ?" ; "Yeso Amalfi, vedette brésilienne 

de l’OGC Nice (1950-51)" in Hommes et Migrations, n°1285, mai-juin 2010. 

 

Book Chapters 

 "L’UNESCO, les races et le racisme", in Actes du colloque Les 60 ans de l’UNESCO, Paris, UNESCO, 

2006. 

 Introduction (with Marianne Amar and Laurent Dornel) ; "Le "Rital" et le "Nord-Africain" ou la 

permanence du bouc émissaire" (with Stéphane Mourlane) ; "La victoire de 1998 et les miroirs 

identitaires" in Marianne Amar, Marie Poinsot, Catherine Wihtol de Wenden (dir), A chacun ses 

étrangers, France-Allemagne de 1871 à nos jours, Paris, Actes-Sud/CNHI, 2008 (exhibition catalogue). 

 "Le "voyage officiel" de Zinedine Zidane en Algérie en 2006 ou le retour du fils prodige" 

in Migrance, n°29, 2nd semester 2008. 

 "Le double visage des romans policiers" ; "Vies d’immigrés à livre ouvert" ; "Les footballeurs 

algériens à l’épreuve des identités nationales" ; "Un abonnement permanent à la rubrique des faits 

divers" in Driss El Yazami, Yvan Gastaut, Naïma Yahi, Générations, un siècle d’histoire culturelle des 

Maghrébins en France (supervised by and with Driss El Yazami and Naïma Yahi), Paris, Gallimard, 

2009 (exhibition catalogue). 

 "Albert Memmi, un regard postcolonial" in Nicolas Bancel, Florence Bernault, Pascal Blanchard, 

Ahmed Boubeker, Achille Mbembe, Françoise Vergès (dir), Ruptures postcoloniales, les nouveaux 

visages de la société française, Paris, La Découverte, 2010. 

 Introduction (with Claude Boli and Fabrice Grognet) ; "Zidane, héros français ou immigré ?" ; "La 

Coupe du monde 1998 : une France universelle" in Claude Boli, Yvan Gastaut, Fabrice Grognet 

(dir), Allez la France, football et immigration, histoires croisées, Paris, Gallimard, 2010 

 Notes for the book from Pascal Blanchard, Nicolas Bancel, Ahmed Boubeker, Eric Deroo, Frontière 

d’empire du Nord à l’Est, Paris, La Découverte, 2008. 

 Notes for Dictionnaire de la France sous la Vème République, supervised by Jean Garrigues, Paris, 

Armand Colin, 2008.  

 Notes for Dictionnaire d’Histoire culturelle de la France contemporaine, supervised by Jean-François 

Sirinelli, Paris, PUF, 2009. 
 


